

လိက်ဒုင်စီရင်ပွဲခမ္ဘောန်

# အကြာပရေင်ဒေါပန်ပှော်ကောံ သွာတ်ဖေတ်ဒရေင်- ဂျိုက်တွဲစမ်စတ် အစီရန်ပိုင်ကာလအကြာ အပွဲလှောင်ကမ္ဘောန်ပရေင်စိုဟ်လလံ ကွိုန်ချင်ဗွာ

ပရေင်ဂျေတ် သွသုတေသန အစီရန်ပိုင်ကာလအကြာ သွက်ကွိုန်ချင်ဗွာ

Ashley South, Tim Schroeder, Kim Jolliffe, မိကောန်ဆာန်နန်, သယှောင် (Sa Shine),

Susanne Kempel, Axel Schroeder ကောံ နဝ်ဝါယိုမူ (Naw Wah Shee Mu)



JOINT PEACE FUND



covenant consult



လက်စုတ် အကြာဂကော့ကောန်ချင်အရေရပ်လွဟ် (EAOs) ကော့ ကဏ္ဍအလိုအသီနာနာသတ်တအ်လေဝ် ပါလုပ်ရ။”

အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) ဝံ ရန်ကီ (ဆက်စပ်မံင်ကို) ဝိုင်ပြင်ကမ္ဘောန်အုပ်စု ကောပ်ကော့၊ အပိုင်အရေအုပ်စု ကော့ ပရေင်ရေင်တွင်ဖို ဂကော့ EAO တအ်ဂမ္တိုင်ရ။ ပယျိုတ်ဒေသလျှို ဆက်စပ်လုပ်အဝေါင်အပွဲအစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာဝံဖျေ့သ္တုတ်သွတ်ဟံလေဝ်ရ။ (စိုန်ရ ဟံဝံပိုင်ခြာစွတ်သမ္တိလပ် ချိုတ်ဟံပိုင်ဟံလေဝ်) အပွဲတိုအ်ဒေသ EAO တအ် ထိုင်ဒက်လပ်ဟေင် ညိုင်ဝံအုပ်စုကောပ်ကော့အာ၊ ရေင်တွင်အာ ဖိုညးချင်ကွာန်တအ်ဂံ နအပ်ဟွန်ဗွာကိုကျင်လပ် ဖြဟတ်နွံရ။ အကော့အရာလျှဟ်ဂံ အပိုင်ဩဇာ EAO တအ်ကို ပရေင်ရေင်တွင်ဖိုကော့ ပရေင်အုပ်စုကောပ်ကော့ EAO တအ်ကို (အပွဲတိုအ်ဗွားဟံက) ပြာပ်လုပ်အာမံင် သိုကိုအပွဲတိုအ် နရံထပ်မံင်ကို အလိုအသီကော့ ဒပ်ဟွန်ဗွာတအ်ကိုရ။

ဗွဲသတ် (တွင်လအာ) မူး အတိုင်သွတ်ဝံကျင် ပွဲလေင်ပရေင်ကမ္ဘောန်စိုဟ်လလံ တံကျင်တေံ သွက်ပရေင် စိုဟ်လလံကအ် ဝံပိုင်ဒေသတွင် ဒေသကွာန်မံင် ဝိုင်ကိုသွတ်ကီရ ပိုင်ကာလအကြာမူးဂံ အပိုင်အခြာကာလ မဒေသပွဲဗွဲတံ မံင်ရပ်ရာ နီကို ပရေင်ချင်ကွာန် သ္တုလးမချိုက်ပေင်မ္မဲရ။ အဆံင်သပ်အိုတ် သွက်ဂကော့ညးမထွက်လပ် စွတ်တံဒေသပန်ပှော် (NCA) ကော့အလိုအသီတအ်ဂံ ဖိုပရေင်သွစွတ်သမ္တိ “အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ” တင်ဒင်လျိုင် (ပရေင်သွစွတ်သမ္တိ) နူအလိုအသီ ပွဲအရာသွတ် ပရေင်ချင်ကွာန် ကော့တာလျိုင်ပရေင်အုပ်စု EAO ဂမ္တိုင် ပွဲအစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ အနွံရေင်။ တင်ကိုကသပ်မဒ်အဓိက ပွဲလိက် ဒင်စီရေင်ကအ်ဂံ သွက်ဝံထံက်ပင်အာ EAO တအ် ဝံပကတ်ပကေင်အာ ဗွဲမနွံကို ပရေင်ကေတ်တာလျိုင်၊ ဒင်တာလျိုင် ပွဲအရာ အပိုင်အုပ်စုကော့ ပရေင်စီမာန် ကောပ်ကော့တအ်ရေင်။

အပွဲလိက်ကသုတ် တုတ်စိုတ်ဒေသပန်ပှော် အလုံမ္မဲကိုနွံချင် (NCA) ဂီတုအံက်တပ်ဗာ သွတ် ၂၀၁၅ ဗွဲစပ်ဟေင် ဗွဲမလုပ်သွတ်ပံက်စွဲလပ်အဓိပုတ်အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) နွံရ။ အစီအစဉ် ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) ဝံ ဆေင်စပ်မံင် သိုကိုပရူကိုစွ ဟံပါလုပ် အပွဲလိက် ကသုတ် NCA ကိုတံ သိုကို ဒေသပင်စေံမံင်ရပ်ရာ အပွဲကိုဒေသ ဂကော့ EAO တအ် ဟံဝံထွက်လပ် စွတ်တံ NCA ကိုကိုရ။

အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) ဝံ စိုန်ရဆက်စပ် မံင်သိုကို ပရူကိုစွဟံပါလုပ် အပွဲလိက်ကသုတ် NCA ကိုလေဝ် အပွဲကဏ္ဍပရေင် ထတ်ယုက်၊ ပညာ၊ ပရေင်ဖောအ်ဗြေပ်၊ ထိုင်ဒပ်ပွဲပျိုသဘာဝ ကော့ စီမာန်ပြုပြေင် သယံဇာတသဘာဝ၊ ကဏ္ဍပရေင်ထိုင်ဒပ်သမ္တိပတိုန် ယေန်သွင် လိက်ပတ် အရေင်ဘာသာ ကော့ချင်အရေင်၊ ပရေင်ဂိုကျီကော့ သွတ်စေံဥပဒေ၊ ကဏ္ဍ ပရေင်အပိုက်ကမ္မဲ ဂဥ္ဗုမာ်တအ် နကို ဂကော့ EAO ထွက်လပ်လိက်ကသုတ် NCA ဂမ္တိုင် ကော့နီစိုတ်ယိုက်တွင်မံင်ရေင်ဂံ အပွဲလိက်ကသုတ် NCA (အခန် ၆၊ မှော်ပိုင် ၂၅) သွတ်စွတ်သမ္တိရ။ ဟိုတ်နူပိုင်ကအ်တံ EAO ဂမ္တိုင် ဝံကျင်အခေါင် ပံင်တေံကော့နီကိုအလိုအသီတံ (ဗွဲမလုပ်သွတ်) ဝံဒင်ကေတ်တံ အရီပင် ကိုနီချင်သွင်ဂမ္တိုင် (ဗွဲအဆင်ဂကော့မနွံ) အပွဲချင်ကို၊ တတ်ကော့ကျင် နကိုပယျို တေံကိုရ။ ဆဂးလေဝ် သွက်ဝံ မံင်ရပ်ရာ ပရေင်ကမ္ဘောန်တအ်ကအ်

ပရေင်ဂျေတ်သုတေသန အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ သွက်ကိုနီချင်ဗွာ (Myanmar Interim Arrangements Research Project (MIARP) ဝံ နူကိုဂကော့ ဩန်ဂအံပံင်တေံသွက်ပရေင်စိုဟ်လလံ (Joint Peace Fund (JPF) ) ထံက်ပင်ကိုလပ်ဩန်တံ စမံင်ကျင်ရပ်ရာ ပရေင်ဂျေတ် MIARP ကအ် အကြာ ဂီတုအံက်တပ်ဗာ ၂၀၁၇ စိုပိုင် ဂီတုအံက်တပ်ဗာ ၂၀၁၈၊ ၉ ဂီတုပြင်ရ။ ညးသုတေသနတအ် သွာန်သွက်ကျင် မိုဟ်အပံင် ၄၅၀ တွပြင် မနွံတိုရးသေံဇွေံ၊ ကရေင်၊ မန်၊ တိုရးဒေသဇွေံ ရးတနင်သီ၊ ဒေသနေပျီဒပ်၊ ရးဒုင် ကော့ ကိုနီချင်သေံတအ် တံ ညးပါလုပ်သုတအ်ဝံ မဒ်ညးမနွံပိုင်ဒေသ မဒေဒင်ဘဲဒက် ပဋိပက္ခ၊ ညးစူးအလိုအသီကိုနီချင်ဗွာ ကော့ ဒပ်ဟွန်ဗွာ၊ ကိုပိုင်သ္တိုပ် ကော့ ကောန် ဂကော့ကောန်ချင်အရေရပ်လွဟ်ဂမ္တိုင် (Ethnic Armed Organisations (EAOs), ဂကော့ရေင်တွင်ဖိုညးချင်ကွာန်ဂမ္တိုင် ဝါ ဂကော့ CSO (Civil Society Organizations (CSOs)၊ ဖေံပရေင်ချင်ကွာန်ဂမ္တိုင်၊ ကလုတ် ကော့ တွဒါန်ဂမ္တိုင်၊ သွာကမ္ဘောန်ဂကော့ထံက်ပင်ချင်ဂမ္တိုင် ကော့ ညးလုတ်ဂိုက်ဂွတ်ပါပိတအ်ရ။

အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) ဝံ ဒင်သ္တိုင်ကို ဝိုင်ညးပါလုပ်တံ ကိုဟ်ဟံတုတ်ဒ်မာန်ရ။ MIARP ဝံ သွက်ပရေင်ကမ္ဘောန် အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ ဝံက်လပ် အဓိပုတ် အတိုင်ဗွဲသွတ်ကအ်ရ။

*"ပရေင်အစီအစဉ်ရေင်တွင်ဖိုညးချင်ကွာန် ကော့ ပရေင်အုပ်စုမနွံဒေသ မဒေဒင်ကျင်လပ် ဘဲဒက်ပဋိပက္ခဂမ္တိုင်၊ အကြာပိုင်ကာလ စဒေသပန်ပှော် ကော့ ပရေင်သီကိုဖျေ့ဖို ပရေင်ချင်ကွာန်ဖိုဟ် ပရေင်ဆက်ဆော့*

1 JPF ဝံ မဒ် ဂကော့ဩန်ဂအံ တွဒါန်ဟလိုင် ဝိုင်ထံက်ပင်လပ် ဩန်တံ စနုသတ္တရာဇ် ၂၀၁၆ သွက်ဝံထံက်ပင် ပရေင် စိုဟ်လလံ ကိုနီချင်ဗွာ ရန်တံ နွံပွန်လပ်ရ။ Joint Peace Fund (JPF) ဝံ ဂကော့ တွဒါန် ချင်ဂမ္တိုင် ၁၁ ဂကော့ -- အပ်သဏ္ဍေလျှ၊ ကနေတာ၊ ဒိန်မက်၊ အီယု (ဥရောပသမ္မဂ္ဂ)၊ ဝေန်လာန်၊ အီတလီ၊ ဂျပါန်၊ နပ်ဝေ၊ သွတ်ဖြလာန်၊ ယူကေ ကော့ ယူအေသ် ဝါ ချင်အမေရိကန် တအ် ပါလုပ်ရ (<https://www.jointpeace-CEFUND.org/>)။

မိုးအဆင်လေ့ကမော့န ပရေင်စိုဟ်လလံာ် ဝို်ပြင်လေ့ကမော့နတုပ်လဝ်စိုတ် (ညးဒွာ်အိ) ဟံ့မဲကွာ်ကီရ (ဟံ့မဲကွာ်မဲသော်ရ)။ ဟိုတ်ဂ်ရ ဝဲမညီသာ ဝဲမစိုပ်တရ ဝဲသမ္မင်ပတိုန် ည်ဒကောပ် ပရေင်ရေင်တွင်ဖို ကော့ ပရေင်အုပ်ပုပ်ကောပ်ကော် သွက်ညးဒေသ မနွံတိုတ်ဒုင်ကျင် ဘဲဒကပ်ပဋိပက္ခတအိဂ် နူကို NCA မိုးအဆင် ဝဲမံင်ဖိုဂုန် အောန်မံင်ဖိုဟ်ကီရ။ သာ်ဂ်သွးဟံ့က (သွာ်နဂ်) ပွဲကိုန်ညးဗာပလး ဒေသ အဝဲတော်ဂ် ဂကောံ EAO တအိဝဲ လျှူနပရေင်အုပ်ပုပ်ကော့ စီမာန်ကောပ် ကာ်ဂ် ဝဲညးမချီဒရာင်တ ပရေင်အစီဖေန် ရေင်တွင်ဖိုညးဗျင်ကွာန် (ဝါ) ဂကောံ ပုဂ္ဂလိကဂမ္ဘိုင် (ကုမ္ပဏီပုဂ္ဂလိကဂမ္ဘိုင်) ရောင် သာ်ဝဲ ညးတာလျိုင် အလိုအသီ တအိ ညာတ်ကောတ်လျှူညးတအိအိုတ်ရ။

သွာ်ဝဲမလအိလ EAO ဂကောံဖေင်ပွဲမပိုင် အပွဲဒေသ ညးတအိထိုင်ဒပ်လဝ်ဂ် ဒုင်ပိုင်ကောတ် ဝတ်တာလျိုင် အခန်ကဏ္ဍအုပ်ပုပ်ကောပ်ကော်။ စီမာန်ပြုပြင်တို ပံင်တော်ကော့နကျင် ပရေင်ရေင်တွင်ဖိုညးဗျင်ကွာန် မွဲစွဲကို ဂကောံ CSO ဂမ္ဘိုင်တအိရ။ အပွဲဒေသအဝဲ ဂကောံရပ်လွဟ် မွဲစွဲကို ကံင်သီကလေင် ဒက်ပွန်ညးသေံဖေင် (Restoration Council of Shan State (RCSS))၊ သမဂ္ဂကောန်ဂကောင် (Karen National Union (KNU) ကော့ ဗော်ညးမန်တို (New Mon State Party (NMS)) တအိဂမ္ဘိုင်ဝဲ အပွဲတိုတ်ဒုင်ပွဲစို်ပိုင် ညးတအိကိုညးတအိ ညိုင်ရဲအလိုအသီပွဲဂကောံကို။ အပွဲတိုတ်ထပ်မံင်ကို အလိုအသီကိုန်ညး ကော့ ဒပ်ပွာန်ဗာ ဝဲမသွဲလးဂ်လေပ် စိုတ်ထေက်ကြိုက် မနွံကို အပို်ဩဇာကို။ ထံက်ပင်ရေင်တွင်ကျင်မံင် ကုညးဗျင်ကွာန်တအိ နနဲအလိုအသီ ကိုန်ညး ကော့ ဒပ်ပွာန်ဗာ တအိကိုရ။ အပွဲတိုတ်ထပ်မံင်ကို အလိုအသီကိုန်ညး ကော့ ဒပ်ပွာန်ဗာ ဝဲမသွဲလးဂ်လေပ် စိုတ်ထေက်ကြိုက် မနွံကိုအပို်ဩဇာကို ထံက်ပင်ရေင်တွင်မံင် ကုညးဗျင်ကွာန်တအိ နနဲအလိုအသီကိုန်ညး ကော့ ဒပ်ပွာန်ဗာတအိကိုရ။ ဥပမာ EAO ၄ ဂကောံကအိ စီမာန်ကောပ်ကော်။ ထံက်ပင် မံင်ဘာဏ္ဍာန်လိက် ၂၀၀၀ ပြင်၊ ရေင်တွင်မံင် ပရေင်ပညာကော့ လိက်ပတ်အရေပ် ဘာသာ ကောန်ညးအရေင် သွက်ကောန်ညး မဒ်မံင်ဒုင်က ကလိဝဲ သွာတ်ပရေင် ပညာတုဟ်ဟံ့မာန်တအိရ။ ပံင်တော်ကို ဂကောံဒုင်သွိုင်ကို ဒေသတအိတိုလေပ် ထံက်ပင်ရေင်တွင်မံင် သိုက်ပရေင်ထတ်ယုက်၊ သွာပ်ရေ ကော့ ပရေင်ကမော့န တုဟ်ဟ် သာ်တအိကိုရ။

အပွဲညွတ်ဒေသကိုန်ညးဗာတုဟ်သွာင် - ဒွါဒေသ ဂကောံ EAO လျှိုင်ပိုင်တအိ ဟံ့ဝဲထွက်လဝ် NCA ကီ ဆူး ဒေါ်လဝ်ပန်ပုတ်ကို။ ဒွါဒေသ ပဋိပက္ခရပ်လွဟ် ဆက်ဒ်မံင်ဖိုဟ်ကီတအိဂ်လေပ် အစီဖေင်တုပ်သော်ကအိ နွံတိုက်ရ။ ဥပမာ အပွဲဒေသ တို်ရးဗျင်ကချေင် မွဲဒဗြပ် ကော့ သေံဖေင်ဒိုဟ်သွပ်ကျာ ဂကောံဗူးဇး ကချေင် (Kachin Independence Organisation (KIO) ကော့ EAO တုဟ်ဟ်ဂမ္ဘိုင် စီရေင်ပွင်ရေင်မံင် ညးကွာန်တအိ ရေင်တွင်ဖို သွက် IDP ဂမ္ဘိုင် (ညးမဒ်ဒုင်ဆိုင် နူဒေသဇကုတန်တံင်တအိ) ကော့ ညးဒေသမဒ်ဒုင်ဘဲဒကပ် နာနာ ဖေင်ကို်ဩဇာတအိကိုဂ် ဝဲနဲရတမ်ရိဟ်အောန်လောန်ကိုလေပ် သွက်ညး တုဒုင်ဗူး ညိုင်ရဲဟ်ပြ်လမျို ညးတအိရ။ EAO ဂမ္ဘိုင် မနွံကိုန်ညးဗာဝဲ ဝို်ညးကိုညး ဝတ်တာလျိုင်မဒ်ကောတ်လဝ်နွံတို ယင်ဝတ်တာလျိုင် အပို်အာကာ တအိကအိ ညိုင်ဝဲသုင်တေတ်ဒုင်လျိုင်နွံနွံမာန် နွံပိုင်မံင်ကို အရီပင်ထံက်ပင်ရ။

2 ဆူး EAO ဂကောံပွဲမပိုင်တအိလေပ် (သကုတ်ညးကိုညး) အပွဲဒေသဗောတ်ညးတအိ ထိုင်ဒပ်လဝ်တအိဂ် (အစီဖေင်ညးတအိကိုညးတအိ) ရေင်တွင်မံင်ဖို ညးဗျင်ကွာန်၊ အုပ်ပုပ်ကောပ်ကဏ္ဍရေင်မံင် ဒေသညးတအိ စိုတ်ထေက်ကြိုက်လေပ် နွံအိုတ်ရ။

**မုဟိုတ်မဒ်ထံက်ပင် အစီဖေင်ပိုင်ကာလအကြာထေက်ဂ် အဓိကဟိုတ်ဖို နွံ ၃ သာ်ရ။**

၁။ ဝဲမစိုပ်တရ မံင်ကရပ်ရာ အစီဖေင်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအတွင်း အစီအစဉ်များ) မာန်မူး ညးမဒ်ဒုင်အသိင်ဘဲဒကပ် ပဋိပက္ခ ဝဲမဖေင်ကို်ဩဇာတ ကော့ ညးမဒ်ဒုင်ဝဲပွဲ အခေါင်အရာညးတအိ မနွံတန်တံင် တိုတ် ပဋိပက္ခဂမ္ဘိုင် ဝဲနဲနဲဖိုတုဟ်ဟ်လိုင်ရေင်။ စူးဒးကလေင်ခွဲပဒ် ဂကောံဌာနတို သွက်ဝဲ ရေင်တွင်ဖို ညးဗျင်ကွာန်ဂ် ဒုင်သွိုင်ကိုအကော်အရာ စုတ်သမ္မိ ဒေတ်ကော့နိုဟ်အိုတ်ဂ်တို (သုင်တေန်ကဲ "ဂြိုက်ဂွာ်စုတ်သမ္မိ" တို) ထံက်ပင်ရီပင် သွာတ်မနွံမံင်တိုတို နူဂကောံ EAO ကော့ CSO ဂမ္ဘိုင် ကော့နဲပဒ်ရေင်တွင်မံင်တအိကအိ ထေက်ရ။ ဥပမာ ဆေင်စပ်ကို စရေင်ကောန်ညးလုပ် ဘာဏ္ဍာန်လိက်၊ ကောန်ညးကွာန်တအိ ညိုင်ဝဲ ထတ်ယုက်မံင်ဖေင်တို ညိုင်တင်ရန်တုအိ အလိုအသီ ဝဲပိုင်ဒတ်မာန်ဂ် တန်တံင်မံင်သိုက်ပရေင်ကမော့န EAO ကော့ ဂကောံ CSO မဆက်စပ် မံင်တအိကိုရ။ ညးမဒ်ဒုင် တင်နွံပိုင်ကိစ္စဖေင်တအိကို ကော့ ညးမဒ် မံင်ကရပ်ရာ တင်ရန်တုအိ ပရေင်ဖေင်တေင် တအိဂ် မဒ်ညာတ်လပ် ဂကောံ EAO ကော့ CSO တအိ နဒ်ဒ် ဂကောံမဟာမိတ်ရေင်။ ပရူကိစ္စတအိကအိ သာ်လိုတန်ဒ် ဆက်စပ်မံင်ကို ကဏ္ဍပွဲဗွဲလိုကို၊ ကဏ္ဍဂမ္ဘိုင်လိုကို အပွဲအခန် ၃ တေ ဂြိုက်ဂွာ်ပတိုန်ထွေးလပ်ရ။

၂။ EAO ဝဲမပိုင် မနွံကိုန်ညးဗာ (သို ဂကောံထွက်လဝ် NCA ကို၊ ဟံ့ဝဲထွက်လဝ် NCA ကိုတအိ) ဝဲ မနွံမံင်ကို ပရေင်ထံက်ဂလာန် ပရေင်ညးဗျင်ကွာန် ဝဲမသွဲလး ဝဲမလအိလ နူကိုညးဗျင်ကွာန် ဒေသညးတအိ သွလပ်စူးအိုတ်ဂ်ရ။ ပရေင်အုပ်ပုပ်ကောပ်ကော် ကော့ ပရေင်ရေင်တွင်ဖိုညးဗျင်ကွာန် ဂကောံ EAO ဂမ္ဘိုင်တအိ မကော့နဲစိုတ်မံင် ယပ်ရ ထံက်ပင်ရီပင်မာန်မူး "အပွဲတိုတ်ဒေသ မနွံကိုအပို်အုပ်ပုပ်ပွင်ရေင် ဇကုကိုဇကု အခိုင်ကွာတေတ် ဟံ့သိုဂ်ပသီကို ညးဒေသ မဆက်စပ်တအိပွဲသော် နူကိုအလိုအသီ သုင်တေတ်လေ့ကမော့န ပရေင်စိုဟ်လလံာ်တို ဂစာန်ထွက်မံင်အဇာ ညးအုပ် ပုပ်ညးဗျင်ကွာန် ကော့ ပရေင်ရေင်တွင်ဖို ဂကောံ EAO တအိရေင်" လညာတ်သာ်ဝဲ ညိုင်ဝဲယအိဖေင်အာ ဖန်ပဒ်ကိုမာန်ရ။ သွက်ဝဲလေတ်ပိ ပဋိပက္ခမာန်ဂ် ပရေင်ရေင်တွင်ဖို ဂကောံ EAO တအိ ကော့နဲစိုတ်မံင် နနဲအသိင်ဟံ့ဝဲယအိဖေင် ဆော်လေင်အာကို။ သွက်အလိုအသီ (နဒ်ဒ်ဂကောံပိ လုပ်မံင် အပွဲပဋိပက္ခ ပရေင်စိုဟ်လလံာ်ကအိ) လေပ် ဂုန်ဖို ညိုင်ဝဲနွံကို ဖဒ်ကို အထံက်အပင်၊ အရီပင်ထေက်ရ။ ပံင်တော်ကော့နဲကမော့နကို ဂကောံဌာန မနွံမံင်တိုတို ရေင်တွင်ကိုမံင်ဖိုကို ညးဒေသတန်တံင်တအိ ညးတအိလေပ်စိုတ်ပတို်မံင်တအိမူးလျှိုင်လေ့ကမော့နပရေင်စိုဟ်လလံာ် ညးမဒ်ဒုင်အသိင်ဘဲ ဒကပ်ပဋိပက္ခ ဝဲမဖေင်ကို်ဩဇာတ ကော့ ညးမဒ်ဒုင်ဝဲပွဲ အခေါင်အရာညးတအိ ဝဲမတတာပ်တို ဒုင်တိုထံက်ဂလာန်ကျင်ရေင်။

၃။ အခိုင်ကာလအကြာဝဲ ဒိုတ်ကောန်ညးဒုင်ကိစ္စဖေင်အိုတ်မွဲ ပွဲအရာဒက်ပွန် "သွာတ်ဖေတ်ဒရေင် နူသွိုင်သွင်" ပွဲကိုန်ညးဗာတို ကံကုသိုဇကု ဇကုပွဲဖန်ကောတ်မာန် နူပရေင်အခေါင်အ ရာတုပ်သွဟ်တအိတို ဒေသညးကိုညးဝဲမစိုပ်တရ ညိုင်ဝဲအုပ်ပုပ်အာမာန်ဂ် ဒိုတ်ထံက်အပင်ရ။ ပရေင်ကမော့န အုပ်ပုပ်ကောပ်ကော် ကော့ ပရေင်ရေင်တွင်ဖို နူဂကောံ EAO တအိဂ် (ကော့ မဟာမိတ်ဂကောံ မာဇနဲညးတအိ) ထေက်ကို ဒေတ်သမ္မိ ညိုင်ရဲ ဒွါသိုင်ပတန် သွာတ်ဖေတ်ဒရေင် ပွဲကိုန်ညးဗာတို



(ကျိုင်းတုံဒေသ) ညးမဆင်စပ်တအ်လေဝ် ထံက်ကျင်ဂလာန် ဒဒ်ရ ပရေင်ပန်ဟော် ကျိုင်းတုံဒေသကိုစောဲသွာဲတအ်ဂံၤ ညံင်ပွဲတဲာ်သွဟ် နကီုနဲကဲပရေင်ချင်ကွာန်ရ။

ပရေင်ပံင်တော်ကောန်ညးညးဒ် ခိုဟ်ခိုဟ်လေဝ် ဟံၤမွဲ၊ ပညီပညာ်တုပ်လပ်စိုတ် ပရေင်ချင်ကွာန် ကော် ပရေင်ခေံက်ကမောန် ဗျူဟာစိုတ်စိုတ် ပွဲမခိုင်ကျိုက် ဟံၤမွဲကီုမွဲ၊ ညးချင်ကွာန် မနွံတအ်တံင် အပွဲဒေသ ဒးကျင်ဘဲဒဏ်ပဋိပက္ခတအ် သွက်ပွဲပြင်သွာဲထော် ဗိုပြင်ကလိကေတ် ပရေင်ရေင်တျိုင်ဖို ညးတအ် ကလိပွဲမံင်လျာ်ဂံၤကီု သွက်ပရေင်အုပ်စုပ် ပွဲတူရူအာကို သွာတ်ဖေတ်ဒရေင် (သွက်အလိုအသီ ဗျာတ်သီထော် ပရေင်ကမောန်ဖအိုတ်တို သွာတ်ပွဲဝေံ) ညံင်ပွဲဒ် ပွဲကောန်ခေံက်ရပ်ရာကို ဟံၤလော်သွာဲကောန်ရ။ ဗိုနဲဂံၤလေဝ် စနုသွာ် ၂၀၁၆ အသိင်လှေင်ကမောန်ပရေင်စိုတ်လလံ အောန်စိုတ်ကျင်မံင်တို အစီဖန်ပိုင် ကာလအကြာဂံၤလေဝ် ညးမွဲဟံၤ ဟံၤမွဲသတ်ပိုင်ပိုင်အိုတ်ရ။

ပေါသီကီုပရေင်ချင်ကွာန် စပ်ကိုလှေင်ကမောန်စိုတ်လလံမံင် ဒေံမလးလပ်ဂံၤ ညးချင် ကောန်ကျင်လပ်တိုတအ်ဂံၤ သွက်ပွဲခေံက်ပတိတ် သွစွတ်သဗ္ဗိ ပွဲကိစ္စ ပရေင်ချင်ကွာန် မနွံလှေင်ပွဲမအောန်တို ကိစ္စစောဲမံင်တအ်ဂံၤကီု၊ သွက်ပွဲ ရီပင်ကို တင်ရန်တိုကျိုင်းဒေသအရေင်တအ် ပရေင်ရေင်တျိုင်မံင်တအ်ဂံၤကီု ဝှတ်အရိပ်ခေံက်ရေင်။ ကိစ္စကအ်ဂံၤ ပညီပညာ်သီကီုကော် EAO တအ် (ကော် ဖော်ပရေင်ချင်ကွာန်တအ်) ပွဲအခိုင်ပွဲဒဏ်တို ဒေံဒ်ဒဏ်ဖိုကို သိုအလို သီကီုနဲချင်ကော် သိုကောန်ချင်အရေင် ညးမဆင်စပ်တအ် နကီုတင်နင် သွက်မကလိပွဲနင် ပွဲပေါသီကီုပရေင်စိုတ်လလံမံင် အဆင်ကီုနဲချင်တေံရ။ မူဝါဒ ပရေင်ဘာသာကော် သိုပရေင်ပညာ (ပွမသွစွတ်သဗ္ဗိ ကိုတ်အထံက်အပင် ပွဲသွာတ်ဘာဗျာန်လိက်ပွမသွာဲလး သွက်EAO တအ်ကို ကော် ပွမဗျာန်အရေင် ဘာသာမိ ပွဲဘာအလိုအသီတအ်ကို) ဝှတ်လှေင်လှေင်ပိုင် ပွဲဒေသ ကိစ္စသျှင် ပတိုန်မာန်တို ကိစ္စတိုတိုဂံၤ (ပွမသွစွတ်သဗ္ဗိ ပွဲလိက်ကသုက် ပိုင်ဗြိတိ နှု EAO တအ် စီဖန်လပ်တအ်ဂံၤကီု၊ ကလေင်ပလေဝ်သွာတ်တိုဟ် ဟံၤပွဲစေံရတအ်ကီု၊ ပွမကိုတ်ဗျာ်လဲ ကော် ကလေင်လဲကို ကုညးဒးဒင်သိုဝိုင်ကာတိ နနဲဟံၤ ပွဲ အဓမ္မတအ်ကီု၊) ပရေင်စီမာန်ကေပ်ကံသဘာဝသယံဇာတ ဗွဲစေံရ ကို ကော် ပွမဒးဆိုင်ပင် ဒးဒင်ဆိုင်ပြင်ဒါမံင် တအ်ကိုရေင်။ ပွဲနဲဟံၤမွဲ - အစီဖန်ကာလ အကြာရေင်။ အရာကအ်ဂံၤ ဒေံဟံၤဆေဝ်ဒပ်ကော် ကျိုင်းတုံဒေသ ကောန်ချင်အရေင် (ကုကောန်ချင်အရေင်ညးမဆင်စပ်တအ်) နှုပမဆက်ကောန်ကော် ပရေင်ချီ ဒဏ် သွက်သွာတ်ဖေတ်ဒရေင် သိုကို သွက်ပွဲပလေဝ်ကော် သွာတ်ဥပဒေ ၂၀၀၈ ကိုရေင်။

ပွဲမပွဲကော်အခိုင် ဗိုနဲရဟိုဂးမံင် လွာ်ခိုဟ်နွံကျင်ကွာလေဝ် တင်အဓိက ရေတ်လပ် ပွဲပရေင်တတက် အစီဖန်ပိုင်ကာလအကြာပွဲဂံၤ နှုလွာ်အလိုသီ ကော် ဒပ်ဟွာန်ဗျာတအ် ပွဲအရာပရေင်ချင်ကွာန် ဟံၤစီကွးကျင် (ဆောတ်ယောင်ဂံၤ) ဟေင်ရ။ ပွဲစွတ်တုနံ၊ လိက်ဒင်စီရေင်ပွဲ အာစိုပ်ဒဏ်ကျင် (ပွဲဂိတု သေပ်တေန်ဗာ ၂၀၁၈) ကိုလေဝ် အလိုအသီဂံၤ ဝှတ်ညံင် ဒးဒင်ကီုမံင်ဗြဟတ်ဓရိဟ် သွက်ပွဲဗျေံသွာတ်တို ပွဲပရေင်ဆက်ကော်အကြာ EAO ကော် အေရေန်သီ (ကာလုတ်) ညးမကီုဒိုင်အရိပ်တအ်ကိုရ။ သွာန်နုဂံၤ ပွဲဒဏ်ပွဲဒေသအေဒါလပ် ပန်ဟော်တအ် သွက်သွာတ်ပရေင်အုပ်စုပ်ကော် သွာတ်ဥပဒေကို၊ ပရေင် ဥပဒေကော် မူဝါဒ ပွဲလှေင်ပိုင်တရ် ကိစ္စကမောန် ပရေင်ချင်ကွာန် အယော

ကလေး ပလေ့ပလေ့တိ မင်္ဂါအိတ် ကိုက် လစုံစိုတ် ညးမွဲကော်ညးမွဲ ဗျေတ်ဗျေတ်မင်ညးညးအိတ်ရ။ အတိုင်သီကီကျင်လပ် အပွဲအခန် ၃ ရ်ကို ပရ ကုတ်ဒန်သွောတ်ဥပဒေ ကော် အာတ်ကျိပ် ပွဲအရာပြင်သွာ်ကော် မူဝါဒ အပွဲအဆင် ဗဟိုကိန်ညးပင်ကော်ကို၊ အပွဲကွတ်ထပ်ကို သိုက်အပွဲဒါ တွတ်သွာတ်တအိတ်ကို ညးချီဒရာင်ပရေင်စိုတ်လလမ်တအိတ်ညးဂမ္တိုင် ဟုံဒိုက်နိစိုတ်အိတ်ရ။ ဗွဲတွင် တုန်၊ ဟိုတ်နု သွောတ်ရေပရေင်ညးကွာန် ပါလီမာန်ကော် သွောတ်အုပ်ဓုပ် သွင်သွောတ်ဥပဒေ ၂၀၀၈၇၇ EAO တအိ ညးဂမ္တိုင် သွက်ဂွံစိုတ် နိုင်တိုင် နှောပ်ကဝေန်ဒိုင် (လွဲဒိုင်) အိုတ်ရ။ ယဝ်ခါရ အစီအစဉ်ကောလအကြာကအိတ် နှိတ်ပရေင်ဒတိုစို ဗွဲပြာကတ် ပွဲလွင်ကမ္ဘာန် စိုတ်လလပ်ကော် ဖီမကလိပွဲ ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ် ပွဲကိန်ညးဗွဲမွဲ အရာကအိတ် ကြက်ဒိတ် တင်ကိစ္စဇော် သွက်ဂွံဒက်ပတန် ပရေင်ဆက်စော် အကြာအကာအရာ ချီဒေသဒေဒင်လပ် ဘဲပဋိပက္ခ (ဗွဲတွင်ဒါဒေသဒေါလပ်ပန်ပေ) ကော် ချီဒေသသွောတ် ပွဲကိန်ညး ကအိတ်ရ။ သွက်ဂွံဒိအထက်အရီ (သွက်ဂွံထက်ပင်) ကော် ညံင်ဂွံဒိပွဲသွောတ်ကို လွင်ကမ္ဘာန်စိုတ်လလပ် ကို၊ ညးမဆင်စပ်တအိတ်လေပ် ဒဒ်ရ ပရေင်ချီဒရာင် ညးတအိတ်ကအိတ် ညံင်ဟုံဒိုက်ရိုက်ကို NCA ကို (ဝါ) ဟုံဖက်ပကပ် ပရေင် အစီအစဉ်ကောလအကြာ ကအိတ်ရောင် ညံင်ဂွံချီတပျိုတ် ဒးသွလပ်ထေက်ရ။

နူအေဂျေန်သီ (ကလုတ်) ကိန်ညးနာနာတအိတ်ကို ဗွဲတွင် ညးတွဲဒိတ်ထံက် ပင်ကိုတအိတ် ကု EAO ကော် ဂကောံမဟာဇန်ညးမသွဒိုင် ပရေင်ရေင်တိုင်မင် တအိတ် ပင်ပကောံကော် (ပင်ပကောံစိုတ်) ပွဲအလိုအသီဗွာတ် သွတ်ဂွံ ကောန် ညးအရေင်ဗွဲမဂ္တိုင်တအိတ် နှိတ်မင်ခေပ်ခေပ်အိုတ်ရ။ အခိုင်ကာလ ပင်ကောံသွ ကော်ဗွဲဂကောံစိုတ် ကုအကြာ EAO ကော် အလိုအသီပွဲကွတ် ပွဲကလုဒါလျိုင် ဗွဲ အနိုင်အထက်အုပ်ကောမ်ဗျေပ်ကောတ်မာန်မင်ရ။ သွက် EAO ကော် CSO ဗွဲမဂ္တိုင်မွဲ အစီအစဉ်ကောလအကြာ ဗွဲအဓိက သွအတိုင်သွောတ်ဥပဒေ ကော် ပရေင်ထံက် ပင်ကို သွောတ်ဗွဲဗွဲဗွဲတအိတ်အိုတ်ရ။ ညးတွဲဒိတ်ထံက်ပင်တအိတ် ရန်ကိုအ စောန်ညးဒကောပ် အလိုအသီကြိုင်မျိုတ်တို ကော် သွောတ်အလိုအသီကို ကော် ထပ်သဗွဲပတိတ် ပွဲဒါဒေဒရာ်ခါအခိုင်ကွာတော်ကို လုပ်ဟိုက်စိုတ် သွက်ပွဲဒေသ ပဋိပက္ခတအိတ်မွဲ အကောံအရာသိဝ်ဂွံ စိုက်ဟုံ ပွ မနွံ ကိုလညာတ်သွလးကိုလေပ် နှိတ်အရာဒ် အန္တရောလေ့ (ဖီဗေတ်လေ့) ဗွဲရ။ ပရေင်ကမ္ဘာန်စိုတ်လလမ်လေပ် ညံင်ဟုံစိုတ်တရ အရာကောန်ညးအရေင်တအိတ် အာတ်မိတ် သွောတ်ဖေတ် ဒရေင်ဂလေပ် သွက်ဂွံကို ညံင်သွောတ်မင်ကိစ္စ ပရေင်ဒိုစိင်သာကအိတ်ဂွံ ညံင်ဟုံဒိုက်ညးပင် ဟုံညးတအိတ်ရ။

ပရေင်ထံက်ပင်ပရေင်စိုတ်လလမ် မဒးဂိုတ်ရန်ဂစာန် အကြာပရေင်ပြိုင်ပကာန် အရီပင်သွဗဟိုကိုတိုရ် ကော် အစီအစဉ်ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ်တအိတ်ကို၊ ပရေင်ပါ လုပ်သိုဗအိုတ် ကော် ပွမဒက်ပတန်ပရေင်စိုတ်လလမ် ညံင်ဒဒ် အန္တရောလေ့ (ဖီဗေတ်လေ့) ဗွဲကိုပရေင်ညးကွာန်တအိတ်ရောင်။ တင်ဒိုင်ဂင်ကောတ်မွဲ ပွဆောတ်ယောတ် ပွပရေင်ညးဒကောပ်ဂကောံကို နှိတ်အဓိက ပွပဋိပက္ခတို ပွမပက်ဖျိုက်ပပင်မင်ကို ဗြဟတ်ကိန်ညး (အလိုအသီဗွာတ်) ရ်မွဲ ဂကောံ ဝို EAO တအိတ် ကုညးမံလပ်အိုတ်တုတ်တအိတ် ညံင်ဒဒ်အာ ညံင်ရတးပါညးတအိတ် အကာအရာ ဝိုကအိတ် ညံင်အာရီကိုစိုတ်အရာ ဒက်ပွန်ဒိုင်ပရေင်ညးစိုတ်လလမ် ကအိတ်ရ။ ကုဂွံ နှိတ်သနာဗွဲတွင် ပွအကာအရာ ကိန်ညးဗွာတ် ချီတိုရ် သွက်ဂွံဒိပရေင်ပန်ပေကို EAO တအိတ် (ယဝ်ခါရလုပ်ဟိုက်ကိုဗွဲလစိုတ်ဟုံဇမး) ပရေင်ညးကွာန် ကောန်ဗွဲလုပ်သွောတ်တအိတ်လေပ် လျိုလးကျင်မာန်ရ။ ပရေင် လုပ်ကောံကုန်ကို ပရေင်ညးကွာန်တို ပွပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ်နွံပိုက်တအိတ်ဟေင် ယဝ်ရကိုအခိုင်ဂိုက်ကွဲမွဲ ခိုတ်နုကို ဌာန်ဒတန် ပရေင်မိုတ်မဟာဇန်တအိတ်

ရန်ဂစာန်မင် ပရေင်ညးကွာန်တအိတ်ရ။ ညးတွဲဒိတ်ကော် ညးကလုတ် ဂမ္တိုင်ထေက်ကို ဒးစိုတ်သန္တိလပ် စိုန်ရ ပရေင်ပန်ပေ ကျိန်ညးမင်ပွဲကိန်ညးဗွာတ် ဗွဲဝ်သွာတ်ဗွဲမဂ္တိုင်ကိုလေပ် အသိုင်ပရေင်ညးကွာန်တအိတ် ညံင်ဟုံယအိတ်အာကီရ။ တင်ကအိတ် ညံင်ပသက်သာကို ပရေင်ခေပ်နုကိုကောန်ညးအရေင် တအိတ်တို ဒဒ်ရ အလိုအသီကိန်ညးဗွာတ် သွက်ပရေင်စိုတ်လလမ် ရန်လပ်နွံကို တင်နင်ဖောအိတ် ဗြေပ်ပရေင်ပိုန်ပြင် ကွာအိုတ်ရောင်တို သုင်စော်ကော် ပရေင်အရီပင်တအိတ်ကအိတ်တို သုင်စော်တ ညံင်ဟုံသွာတ်ကော် အရီတုတ်ဟ် နုကိုတင်အာတ်မိတ် ပြင်သွာတ် ပရေင်ညးကွာန်တအိတ်ရ။

ပွဲအခန် ၄ ဝ် ပရေင်ကိုတ်ကသပ်ကု ညးတွဲဒိတ်ထံက်ပင် ကော် ညးမစီအစဉ်ပရေင် အရီအပင်တအိတ်ညးဂမ္တိုင် (ညံင်မဆက်စပ်မင်ကိုကလုပုဂ္ဂလိက) ကုအလိုအသီ ကော် ဒပ်ဟုံဗွာတ် ကော် ဂကောံရပ်လွတ်ကောန်ညးအရေင် ဂမ္တိုင် (EAO) ဂမ္တိုင်တအိတ်ရ။

**တင်ကိုကသပ် ကုဂကောံတွဲဒိတ်ဂမ္တိုင်**

- > တင်ရန်တအိတ် ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ် ဂကောံအလိုသီ ရန်စိုတ်တအိတ်ဂမ္တိုင် ညံင်ဂွံပိတ်ဒတိုမာန်ကို၊ အာစိုတ်ထံက်ပင်ရီပင်ကို ညးဒေသမဒးဒင်ဘဲ ဇော်ကိုဗြ ဟတ်တအိတ်မာန်ကို၊ ညံင်ဂွံဒက်ပွန်ညး သွက်ဂကောံဌာနအလိုသီ မနွံကို ပရေင်ထံက်ဂလာန် ညးညးကွာန်၊ မနွံကိုအစော်စရာ ကောန်ကမ္ဘာန် ကလိတ်ကလောတ်မာန် တန်တမင် လျှပ်ပရေင်အင်ဇူး အစီအစဉ် ကောလအကြာ (ကြားကာလအတွင်းအစီအစဉ်များ) ရောင် ညံင်ဂွံသွ အာစိုတ်သမ္ဘိ၊ ဝိုပြင်ပရေင်အုပ်ဓုပ် ကော် ပရေင်စီမာန်ကောပ်ကောံ ဂကောံ EAO တအိတ် ညံင်ဂွံ ခိုင်ကျိတ်စိုတ်တရတ်ကို ဝိုင်ရေင်တိုင်ပြင်သွာတ်ထံက်ပင်အာ ။ ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ်တတက် ဂကောံဌာန EAO တအိတ် ညံင်ဂွံပါလုပ်မင် အပွဲပရေင်ကမ္ဘာန်ကိုအစီအစဉ် အတိုင်လွင်ကလု သွက်ဂွံမေက်ရပ်ရာ အပွဲတိုဒါဒေဒရာ် ပွဲအခိုင်ကာလဒက်ပတန်မင် ကိန်ညးဖေတ်ဒရေင် သွက်အနာဂတ်တော်ကို။
- > ညးတွဲဒိတ်ကော် ညးလေိုက်တမ်ရိတ်ကလုပုဂ္ဂလိကမ္တိုင်တအိတ် ထေက်ကို ဒးစီအစဉ် ပရေင်ခေပ်ခေပ်တမ်ရိတ်တို ပါလုပ်ကရေညးတအိတ်တို ပွမသွတ် စိုတ်သမ္ဘိ ပရေင်ထံက်ပင်ဒက်ပွန်ညး ပွဲအခိုင်ကာလ သွတ် တင်တုတ်စိုတ် ဒေါပန်ပေ အကြာဒပ်ဗါလွတ် ကော် ပရေင် NCA တအိတ်ရောင်။ ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ်ကော် ပရေင်ချီဒရာင်အထက်အပင်ပရေင်အုပ်ဓုပ်တအိတ် (သွအဓိကကိုအထက်အပင် ပရေင်စိုတ်လလမ်သွး ဟုံသေင်) ရ် ထေက် ကိုဒးဖန်ဇန်ညးဒုန်နက် ဒဒ်ရ ညံင်ဟုံဝဲပကပ် အစီအစဉ်ကောလ အကြာကို အရာ ထေက်ကိုသိုဗ် နဒ်ဒိမုဒတန် သွက်ကမ္ဘာန်အပွဲ ဒေသဒါဒေဒါ ပန်ပေတအိတ်ရောင်။ မုင်သိုဗ်ကအိတ်နဒ် တင်ပညင်ဂွံတရ ပွဲဒါဒေသ ပရေင်ဒေါပန်ပေညံင်ဟုံစိုတ်တရတ်တအိတ်ကို ဆူး ချီပွဲပျူ ပရေင်ချီဒရာင် ပရေင်ဖောအိတ်ဗြေပ် တုတ်သွတ်တအိတ်ကို သုင်စော်နဒ်ဒိဇွန်ပညင်ဂွံတရ ဝိုကိုရောင်။
- > ပရေင်သွတ်ဗြဟတ်ဂွံခိုင်ကျိတ်ကိုကော် ကလေင်ဒက်ပတန် ပရေင်အုပ်ဓုပ် ကော် ပရေင်စီမာန်ကောပ်ကောံ EAO တအိတ် ထံက်ပင်တညိ၊ သွတ်သိတ်မွဲ နှိတ်အရာ ရေင်တိုင်ဗစိုတ်ကို ပရေင်ကောတ်တာလျိုင် ကော် နဲကောံကောန်



ကမ္ဘောဇတစ်ခုကို ကျွန်ုပ်တို့ကတစ်ဖန်တိုး ပို့အကဲအရာကမ္ဘောဇမကော့နက် အစီအစဉ် ပရောဂျက်အောက်တွင် ပို့ကုန်စီစဉ် ချိန်ခွဲသေ မခံကံမင်ရပ်ရာ ပရောဂျက်အောက်တွင် ပို့ကုန်စီစဉ် ပါလုပ်ကိုင်ရ။

- > ညးစူးကောန်ချင်အရောင်ဂမ္ဘိုင် နွံမင်ခဝိုင်ကို လှောင်ကမ္ဘောဇပရောဂျက် လလံကို အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ ရှိလေဝ် ညးတအိပိုင်ဖေက်ဒ်အာ ဝိုင်တရ သွက်အလိုအသီပဟ်ကိုနီချင်ဗွာ သွက်ပွဲထွက်လုပ်ကျွင် ဒေသ မကောင်ဒ် ကျင်လပ် တီဘိုဗူးစးကို၊ သိုညွန်ထံကံပင်နုကို ဂကောံတွဲဒါနီဂမ္ဘိုင် သွက်ဒေသ မဒေကျင်ဘဲဒက် ပဋိပက္ခပိုင်ဖေက်ညးတာလျိုင်အလိုသီတအိ ထိုင်ဒင်ထေံမင်ကိုရ။
- > တီဘိုတအိကအိဝံ မဒ်မင်ဒေသပဋိပက္ခကိုဖိုဟ်ကို ပရောင်တင်မျိုဟ် ညိုင်ဟံ့ဝံ ကျိုင်ကျင်ကို ဗိုပြင်ခေက် ကမ္ဘောဇထံကံပင် ရီပင်တအိ (နွံပိုင်မူး ဝဲမက်တံညီ) ဒေပြုပြင်ပြင်သွာထေက်ကိုလေဝ် မဒေစွဲသတီရောင်။ စမြိုင်မဒ်သွိုင်ကောံ ကိုနီစီစဉ်မဖေက်တွဲဟ်တအိကို ထေက်ကိုဒေစွဲပတန် တွဲဟ်ခြာ ပို့အခိုင်ကာလအကြာတု ဟံ့သေင်သင်ကို ညးတအိထေင်ဂးဒိုင် သွက်ပွဲစီရောင် ပရောင်ဒတုဗိုညးဒေသ ဒေမကီစွဲဖေက်တု ဒင်သွိုင်ကျင်ကို ပို့ပရောင်သီကျိုင်လပ်အိုတ်တု ညးမဒ်ဆက်စပ်ဒိုင်အခိုင်က ကုညးဒေသဂမ္ဘိုင်၊ CSO ကောံ EAO ဂမ္ဘိုင် တအိကို ပွဲမသွဲလးစေ့သွာတ်တုဟေင် ခေက် ရပ်ရာထေက်ရ။ အယောသျှင်ပတိုန်မင်ကိုနီစီစဉ်ပရောင်ဖေက်ဒေပြင် ပို့ဒါဒေ သဒေဒိုင်ဖိုကပိုင်ကျင်လပ် ပရောင်ပဋိပက္ခတအိကိုညိုင်ရီပြင်ကာတေံကိုကောံ ညးမဆေင်စပ်တအိ အဆင်အဆင် ဆိုဂပတု ဒေဆက်ဆေံရောင်။
- > ပွပစွတ်သမ္ဘီ ဒဒ်ရ EAO ကောံ ကောန်ချင်အရောင်ညးမဆေင်စပ်တအိကို ကာလလဆေင် ပရောင်အုပ်စု ကောံ ပရောင်ကောပ်ကာံ ရှိ ပိုတုစိုတ်လုပ် စတိုင်တုပရောင်ချိဒရာင် ပရောင်ရောင်တွင်တအိကိုလေဝ် စီစွတ်တ သွင် ရေဒါတအိရောင်။
- > EAO ဂမ္ဘိုင်ဝံ နဒ်ဒ် ဂကောံအခိုင်ကမနွံကိုအိုအာကာပရောင်ချင်ကွာန်မ္ဘိုင်ရောင်။ အပူလှောင်ကမ္ဘောဇပရောင် ဖိုဟ်လလံဝံ မဒ်မင် ဂကောံအဆင်တုပ်ကို အလိုသီတအိရောင်ရှ်လေဝ် (တွဲဒါနီတအိလေဝ်) မဒေသွ စွတ်သမ္ဘီကိုရောင်။ ညိုင်ဝံကျိုဟ်ကူး ဒါလိုဗိုလို ဝံထံကံပင်ရီပင်အာ ဂကောံ EAO တအိပွဲထေက်ကြိုက် နဒ်ဒ် ညးအုပ်စုပွဲပိုင်ရင်ချင်ကွာန် တင်ဒင်လျိုင်နွံနွံ ကောံ ညးမနွံကိုဝတ်တာလျိုင်ပွဲကောံကို စွဲသတီကို ပဋိပက္ခတု မဒေကျိုက်တုစပ်စတ်အာထေက်ရောင်။ ပရောင်ချင်ကွာန် EAO ဂမ္ဘိုင် သွက်ပွဲဒ်ပါလုပ်အာမာန် ပို့ပရောင်ထွက်စွတ်တံ MoU တအိကို ကောံ အစီအစဉ်တွဲဟ်တအိကို ထေက်ကိုဒေသွက်စွတ်သမ္ဘီ ကိုရောင်။ စပ်ကိုတင်ကိစွတ်တအိကအိတု လပီအလိုသီ ညိုင်ဝံတုပ်စိုတ်ရှ်လေဝ် မဒေတက်ကျာသီကို ကိုအလိုသီ ထေက်ရောင်။
- > ဒ်မာန်မူး အကြာသွာတ်ရောင်တွင်ဗိုညးချင်ကွာန် နူအလိုသီ ကောံ နူဂကောံဒေသ (EAO ကောံ CSO တအိ ညိုင်ဝံပိုင်တေံ ကောန်ကမ္ဘောဇကျိုင် တိုန်ရှ်ရီပင်ထံကံပင်ထေက်ရ။ ကေတ်ခန်လုတ်နူပရောင်ပိုင်တေံ ကွာန်က မ္ဘောဇ အပူကဏ္ဍပရောင်ထေက်ယုက်ကောံ ပရောင်ပညာတအိထေက်ရ။ တင်အာတ်မိက်ကို အလိုသီ ကောံ EAO သွက်ပွဲဖေက်ဒေပြင် ပရောင်စေပ်ဖောန်

နီသံဂမ္ဘိုင်ကို ကောံ အစောန်စရာဒ်ကောင်မဆေင်စပ် သွက်ပွဲပိုင် တေံတင်အာတ်မိက် ပို့ကမ္ဘောဇ အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာကို ဒေထံကံပင်ရ။

- > နဲဆိုက်ဗွက် အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာမ္ဘိုင်ကို ကိတ်ညီကို အကဲအရာ သဒ္ဓါအိုတ်သို ဒ်ဟံ့မာန်ပဟ်ရှ်လေဝ် ညိုင်ဝံသွာအစွတ်သမ္ဘီ။ ဒေ့တေံတွဲဟ် မထူးလပ်ဥပမာ အပူလိက်ဒင်စီရောင်ကအိတုတုဂ် ရှိုက်တွဲ မခံကံပိုင်တု ညိုင်ဝံတွဲနဲ ထံကံပင်ရီပင်အာ။
- > ပွထံကံပင် ကမ္ဘောဇပိုင်တေံ (အလိုသီ - EAO) အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ ကောံ အကြာကောန်ဂကောံ ဒေသ (sub-national bodies) ဂမ္ဘိုင် ညိုင်ရအခိုင် ညးတအိ ကော်တကောံခေီသီကိုတအိကိုရောင်။
- > အတိုင်တင်တုပ်စိုတ် ပို့ NCA ကောံ သဘင်သီကိုပရောင်ဖိုဟ်လလံမံကိုနီချင်ပွဲ ကြံကအိကို မင်ရင်ကောံ မင်ထံကံကိုဂလာန် သွက်ညးဗြညးမပါလုပ်ဒိုင်ပို့အ ရာခေက်ရပ်ရာအစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာကိုညီ။

**တင်ကိုကသပ် ကုဂကောံအလိုအသီ ကောံ ဒပ်ပွာန်ဗွာ**

- > တင်အခိုင်က NCA ဖေက်အိုတ်မ္ဘိုင် မဒ်ပရောင်ကမ္ဘောဇ အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာ အရောင်ကို၊ သွက်ဒက်ပ တန်ထိုင်ဒင်အာ ခရ်ပတေံ အပူလှောင် ကမ္ဘောဇပရောင်ဖိုဟ်လလံကို၊ သိုကို သွက်ပွဲကလိဝံ တင်ရန်တအိ ပရောင်ဖေက်ဒေပြင်ကိုနီချင်ကို ပွဲမအိုင်ဖူး ဟလိုင်လို မခံကံရပ်ရာ ပို့ဒေသ အုပ်စုပိုင်ပြီကောံ အဲပန်ပေံမင်တအိကို ပရောင်ကမ္ဘောဇ အစီအစဉ်ပိုင် ကာလအကြာကအိကို ပွဲကံဖေက်မင် အိုတ်အစောန်ရောင်ကို မဒေသွစွတ် သမ္ဘီထေက်ရ။
- > အစောန်စရာ ဗိုနီခိုင်မင် ပို့ စပ်ကို NCA တု နကိုဌာနဒက်ပတန် ပရောင်ညီသကောံကလေံ ကောံ ပရောင်ဖိုဟ်လလံ (NRPC) မဒေပြင်တီကို အလိုအသီတုရေ ကောံ ရဒေသဖေက်ဂမ္ဘိုင် ကောံ ဌာနဒ်တအိဂမ္ဘိုင်ရောင်။ ဆက်စပ်ကို ကိစွမဆေင်စပ်တအိတု ဂကောံတအိကအိ ညိုင်ဝံအာတ် ကသပ်ဝွန် နူဂကောံ EAO ထွက်စွတ်တံ အပူ NCA ဂမ္ဘိုင်၊ CSO ဂမ္ဘိုင်ကောံ ညးဒေသမဒေဒင်ကျင် ဘဲဒက်အန္တရာ ဖေက်ကိုဗြဟတ်တအိကိုလေဝ် မဒေဖောန် ပညာလပ်ထေက်ရ။ နကိုဒပ်ပွာန်(ဗွာ)လေဝ် မဒေဖောန်ထူး ဗိုပြင်ကအိကို ဒ်စေ့ဗိုလ် မဒေမင်တာလျိုင် အပူဒေသဒ်စေ့တအိရ။ နကို ဌာနပရောင်အုပ် စုပင်စွန်နာ (General Administration Department - GAD) လေဝ် ညးဒင်ကာညးတအိ မနွံမင် ဒေသတအိ ညိုင်ဝံကျိုဟ်ခွင် ပရူ NCA ကို၊ ပရူခေက်ကမ္ဘောဇ အစီအစဉ် ပိုင်ကာလအကြာကို မဒေသောင်ထူးလပ် ဗိုပြင်ကအိကိုရောင်။ ကုသွာဒ်အလိုသီဂမ္ဘိုင်တအိလေဝ် ထေက်ကိုဖေက်ကို ကောံ ကိုပညာ ပရူ သတ်လိက်ကောံ အမိပွဲNCA ရှ်ရောင် (ကောံ သွက်ပွဲကလေင်သွတင်တုပ်စိုတ် သိုဗလွာ်ပရောင်ဒေါပန်ပေံ) ကောံ ဗိုလှိုင်ခေက်ရပ်ရာ(ဝါ)ပရောင်အစီအစဉ်ပိုင်ကာလအကြာကိုယပ်ဟံ့ခေက်ရပ်ရမူး ဒေ့လေပ်ဖိုကပိုင် ပို့ပရောင်ဖိုဟ်လလံမံကောံ ပရောင်ဖေက်ဒေပြင်ညီသွဟ် ပို့ကိုနီချင်ဗွာကအိရောင်။

- ဒုင်သိုင်းကို ပရေင်သီကီပညီပညပ်ကို ညးမဆက်စပ်ပါလုပ်အဓိကတအ်တဲ အလိုသီတိုရ်း ကော် ရးဒေသဇော်ဂမ္တိုင် (သိုက်ဂကော်အလိုသီ မနွံ အဆင်ပဟ်) ညံင်ဝံသ့စွတ်သမ္တီကို တွားလိက်စွတ်မ္တီ အခေါင်ပိုင်ပြီတိုက် ကော် ဂြိုပ်ဂကော်မှာဇန်တအ်ပိုင်ပြီ နူဂကော် EAO ထွက်လပ်စွတ်တဲ NCA ဂမ္တိုင်တအ် ပြိုတ်ကိုလပ်ဂံ မဒ္ဒိတ်လိက်စွာန်ပညာင်ထေက်ရောင်။ ပွဲပရေင်ဂြိုက်ကွဲ ကော် ပွမပညီပညပ်ပရေင် သ့စွတ်သမ္တီ ပရေင်အုပ် ဝင်ကောပ်ကာ။ ပရေင်ဒက်ပတန်လပ် EAO တအ်ဂံ - တိုက်၊ ဂြိုပ်၊ သဘာဝသယံဇာတဂမ္တိုင်၊ ပရေင်တိုလီ၊ ပရေင်မင်ပွဲပရေင်ထတ်ယုက်၊ ပရေင်ပညာ၊ ပရေင်ကုတ်သွောင် ဒန်သွောင်၊ သွောင်ပိုင်ပြီတိုက်တိုက် ပွဲအတိုင်အခိုက်ကွာတအ်လေပ် ပါလုပ်ကိုရောင်။ ပွမသ့စွတ်သမ္တီတဲ ပရေင်သွောင်အုပ်ဝင်တအ်ကအ်ဝံ သွက်ဝံဒက်ပတန်ပရေင်တိုက် ကော် ပွဲအရာဇော်နပညာင်တိုက် ပရေင်သိုင်ကွာန်တအ်ကို ပွဲသ္တုတ် ဒပ်ဟန်ဗွာကော် အလိုအဗွာတအ်ဂံ ချဲဒ်တဲအထက်အပင်ရောင်။
- ဆေင်စပ်ကိုပရေင်ပြုပြင်ပြင်သွာဲ သွောင်ဥပဒေ ကော် မူဝါဒ အဆင်ပဟ်ကိုနုဉ်နုဉ် ဂမ္တိုင် (လပီအလိုသီ ကော် ဒပ်ဟန်ဗွာတအ်) မအာတ်မိက်လပ်တအ်ဂံ ညံင်ဝံသီကီအာကို ဂကော် EAO ကော် ညးတွတ်ဟ်မဆက်စပ်ပါလုပ် လေင်ကမ္မောန်စိုတ်လလံဂမ္တိုင်ကို၊ ပရေင်ပြု ပြင်ပြင်သွာဲ ဂံ ထေက်ကိုသ့အတိုင်လေင်ဒဒ် NCA (ပွဲတေင် ပွဲအစီဇန်ပိုင် ကာလအကြာ) ကော် သွက်ဝံသ့စွတ်ပတိုန် ပရေင်သီကီကို ကော် ပရေင်အလိုသီကော် EAO တအ်ပင်တေဲကျောန်ပတိုမံင် ပွဲကာလပိုင် ကာလအကြာ ကို အလိုအသီကော် ဒပ်ဟန်ဗွာတအ် ထေက်ကို ဒးသ့ပြာကတ်ကို ပရေင်အာကိုပွဲပရေင်သိုင်ကွာန်ပွဲ အဆင်ကွာဲ အဆင်သိုင် တင်တုပ်စိုတ် ပေါသီကီပရေင်စိုတ်လလံမအဆင်ကွာန်ညံင်တအ်ဂံ ပွဲလေင်က မ္မောန် ပတန်သွောင်ဂံအာစိုပ်ရ။
- ဒက်ပွန် ကမ္မတီစပ်ကို အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာ (ကြားကာလအစီအစဉ် ကော်မတီ Interim Arrangements Committee – IAC) မွဲတဲ တင်အလိုသီကော် ဂကော် EAO တအ် မိက်ဝံကလိဝံ နူကမ္မတီကအ်ဂံ နွံပဒ် အစီဇန်လေင်ကမ္မောန်မွဲထေက်ရ။ အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာဝံ ဒုင်သိုင်းအာ တင်စွဲဗဟ်မး သာ်လို၊ တိုရ်းတွတ်ခြာ၊ ဂကော်တွတ်ခြားမူး အကာဲအရာ တွတ်ခြာစိုလို ညံင်ဝံရပ်စပ်အာဂံ နူကိုကမ္မတီကအ် မဒးသီကီထေက်ရ။ ဒက်ပွန်မံင် IAC ဂးတဲ ဓမံတ်ရပ်ရာ ပရေင်ကမ္မောန် အစီဇန်ပိုင် ကာလအကြာ အဆင်သွပ်တေဲကို၊ ပရေင်ထံက်ပင်ကို ဒိုက်မဒးလွဲလွဲအာဂံ ဒ်ဟံထေက်ရ။
- ပွမချပ်ဂွန်သီကီ သွက်ဝံဒက်ပွန် ကမ္မတီ ညးမပါလုပ်ပွဲမရင်လေင်(ပွဲမဂ္တိုင်) ပွဲအဆင်တိုရ်း အဆင်ရး ဒေသဇော် (ပါလုပ်မပွဲကို အလိုအသီ၊ EAO, CSO, ညးစူးဂကော်မှာဇန်ကော် ညးမချီဒရာင် ကဏ္ဍပုဂ္ဂလိကတအ်) ရောင်။ ဂကော်ပင်ကော် ကောန်ဂကူ (joint sub-national bodies) တအ်ဂံ ပွဲအရာပညီပညပ်ကိုအရီအပင်တအ်ဂံ ဒ်ဟံအထက်အပင်မာန်ရ။ တင်မနွံ ပွဲကိုကော် တင်မဒးကို အ်ပရဲ (ကိုက်ခိုင်တအ်) ဂံ ဒးဖျဲသ္တုတ်သွာတ်ရောင်။ ပွမဒက်ပွန်လတူအစီဇန်ဒေသ မအင်ဇူးတအ်ဂံ (ဥပမာ-ပွဲကဏ္ဍပရေင် ထတ်ယုက်) သွတ်မဒ်တင်စိုတ်တအ်ဂံ ပလံင်ပစိုက်ကိုလပ်တဲတဲ သွက်ဒေသ ဂကော်မ္တီဟ် ဒးဒိုင်ကျင်ဘဲပဋိပက္ခရပ်လွတ်တအ်ရောင်။ စိုန်ဂံလေပ်၊ ကမ္မတီဝံ ဟံထေက်ကို ညာတ်ကေတ်ဒဒ်ရ ညံင်ရဲ ပွမရဲစိုတ် အရာတွတ်ပွဲသွက် ဝံသ့စွတ်ပတိုန် ပရေင်သောင်ကလးတအ်တဲ ပွမကလေင်ပြုပြေင် ‘သွောင် ချဲဒ်မနွံပွဲကိုတအ်သွက် တင်အာတ်မိက်မထေက်ကြိုက်သွက်ဝံဆက်စပ်မံင်

- ကု ကမ္မတီ ပင်ကော်အစီဇန်ပိုင် ကာလအကြာရောင်။ ကမ္မတီဝံ သွက်ဝံရေင် တွင်ညံင်ဝံကဝါကာကမ္မတီကအ် ညံင်ရဲအစီဇန်အာဂတေဲ ကိုကော် ညးမ ချီဒရာင်မံင်ပရေင်ဒက်ပတန်ပရေင်စိုတ်လလံ ပွဲဒေသဒိုအ်ပန်ပေတ်တအ်ဂံ ကိုရောင်။
- ပွမမေံက်ရပ်ရာ အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာဝံ ဟံထေက်ကိုဒ် ဒးတန်တဲဗွဲဒလဲ ပွဲလျှိုင်ခြာစွတ်သမ္တီတဲ တိုက်ဒပ်ဟန်ဗွာတအ်ရောင်။ ပွမသွတ်သာ်ဝံဂံ ချဲဒ်ဇေတ်ကို ပရေင်ထံက်ပင်ပရေင်ရေင်တွင်ဂံတဲ ကု ညးအရပ်တအ်ကို သိုက် ချဲလေပ်ဒ် အန္တရာဲကို ပရေင်ကလိဝံတိုက်ပွဲဖောအ်ပြေပ်တအ်ရောင်။

**တင်ကိုကသပ် ကုဂကော်ကောန်ညံင်အရေင်ရပ်လွတ် ဝါ EAO ဂမ္တိုင်**

- နဒ်ဒ် ဂကော်အုပ်ဝင်ပွဲပိုင်ရင်သိုင်ကွာန်မွဲဂကော်၊ ဂကော်မထံက်ပင်ရီပင်မံင်ကို ညးသိုင်ကွာန် မနွံဒေသဒးဒိုင်ဘဲ ဒက်ပဋိပက္ခ မွဲဂကော် ညးဂမ္တိုင် ဆက်တဲ ညံင်ဝံရေင်စိုတ် ထံက်ဂလာန်အာဂံ နူကိုဂကော် EAO ဂမ္တိုင် မဒးဆက်ပခိုင် ပလေပ်ပတိုန် သွာတ်စီမာန်ကောပ်ကာ ကော် သွာတ်ထိုင်ဒပ်မင် မွဲညးတအ်ရောင် မဒးသ့ စွတ်သမ္တီထေက်ရ။ ဆက်စပ်ကို ပရေင်ပိုင်ခြံ မပွဲကို ပရေင်အကံက်အခေါန်၊ စီမာန်ကောပ်ကာ တမံရိုဟ်သဘာဝတအ်ကိုဂံ၊ တင်ကအ်ဝံ ပွဲတေင်ပွဲကိုဇော်မံင်ရ။
- နဒ်ဒ် သိုင်ရိုဟ်ကွက် ပရေင်ရေင်တွင်ဖိုညးသိုင်ကွာန်တအ်ကို “ဒက်ပတန် သွာတ်ဖေတ်ဒရေင် နူသိုင်တိုန် အဆင်လျှိုင်” ကိုတဲ သွက်အနာဂတ်ဂတ ဌာနအုပ်ဝင်စီမာန်ကောပ်ကာ ဂကော် EAO ဂမ္တိုင် တရဲအာသိုဇမ္တီ၊ တရဲအာသိုဇမ္တိုင် ညာတ်အနာဂတ်ဂမ္တိုင် ညံင်ဝံနွံကျင် ဖန်ပဒ်တဲ ဂြင်ပတီလပ် (ညးဂမ္တိုင်) ထေက်ရ။ ပရေင်ပြင်သွာဲ သွာတ်ပုဂ္ဂိုလ်ဥပဒေဒ် ဒ်ဟံ တင်အဓိကဇော်အိုတ်ပွဲစိုတ်ကိုလေပ် ပရေင်ကမ္မောန် ထံက်ပင် သွာတ် ဖေတ်ဒရေင်ဂံ နူအစီဇန် ပိုင်ကာလအကြာကအ်မွဲအဆင် ဖန်ဇန်မာန်မံင်ရ။
- တင်စွာန်ပျင် (Terms of Reference – TOR) မွဲ မေံက်ထွး ပံက်လပ်အဓိပ္ပာဲ အခန်ကဏ္ဍကော် ဝတ်တာလျိုင် ကမ္မတီပင်တေဲ အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာ ညံင်ဝံနွံကျင် နွံပဒ်တဲ မ္တီက်ဖအောပ်ကို အလိုသီ ညံင်ဝံကော်ဒက်ဂကော်တအ် ထေက်ရ။ ပရူကိုစွ ကော် ပရေင်ကဏ္ဍဗိုလို ပါလုပ်သွပ်အခေါင်ကျောန် ကမ္မတီပင်တေဲ အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာကို၊ ပရူကိုစွ ကော် ပရေင်ကဏ္ဍဗိုလို ဒးသီကီကို အကြာ ဂကော် EAO တွတ်ခြာကော် အလိုသီ ဓါလပီစေပ် ဒးဖျဲသ္တုတ်သွာတ်ရောင်။
- နကို ကမ္မတီပင်တေဲ အစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာဝံ စွဲအရီကို ပရေင်တုပ်စိုတ် တင်စွဲဗဟ်မး ပွဲယေသုယုကို၊ ဒုင်သိုင်းကို အကာဲအရာ ဒေသတဲ ဗိုပြင်မေံက်ကမ္မောန် သေဲသေဲပြောပြော မေံက်ပတီတ်ထေက်ရ။ သွက်ဝံ ချပ်သီကီ ပရူပရေင်ဂေတ် ဝံထံက်ပင်ရီပင် ပရေင်ဖောအ်ပြေပ်တဲတက် ကော် ပရေင်ဇေတ်တင်စိုတ် ကဏ္ဍပုဂ္ဂလိကကို အကြာဂကော် ဒေသဂမ္တိုင် ကော် ကမ္မတီစပ်ကိုအစီဇန်ပိုင်ကာလအကြာတအ် ဗိုထေက်ကြိုက် ပရေင်ဆက်စပ် ညံင်ဝံနွံ မဒးကျောန်ထေက်ရ။
- နကိုဂကော် EAO တင်စိုက်ဆန္ဒ ဗိုလိုနွံ၊ အစီဇန် ဗိုပြင်ဗိုလို ညးတအ် မိက်ဝံဆက်စပ် (ဆက်စွဲ) ကို ဂကော်တွဲဒါန်ဂမ္တိုင်ကော် ဂကော်ထံက်ပင်ရီ

ဗင်တူဟ်သ္တုာ်ဂမၠိုင် ဥပမာဆေင်စပ်ကို ရှင်ဆက်ဆော်ဂမၠိုင် ကိစ္စဗိုလ်၊ စပ်ကိုဌာနနာနာ EAO၊ ဂကောံနာနာ မနွံဗဟို EAO ဂမၠိုင်တို ကိစ္စဗိုလ် မဒးရပ်စပ်သောင်ကွးထေက်တအ်ဂ် မဒးသောင်ကွး ကိုလပ်ပရိုင်ထေက်ရ။

**တင်ကိုကသပ် ကဏ္ဍပုဂ္ဂလိက**

- › ပွမသ္တုာ်သမ္တီ ဒဒ်ရ ဒေသဒေါပန်ဟော် ပွဲဒိုဟ်အဂ္ဂဲကွဲန့ဉ်ဗျာတအ်ဂ် ဒိုဒေါဒေသ ပဋိပက္ခတအ် လလံ (လောန်) အာတအ်ဟံသေင်ကို ဒဒ်ရ ဒိုတအ်ဂ် ဝါတ်ဂါတ်တဲဗ္ဗမလောန် သွက်ဝံ ကောန်ပတဲနကိုန ဝီဗေတ်ပဋိပက္ခလော့ကို၊ ပွမအောန်ဖျေံ အန္တရဲ (ဂြိုဟ်ဒစာန်) ပရေင်ပိုန်ဒြပ်ကို၊ ပွမအောန်ဖျေံ ဖီပရေံပရေံ ပွဲလျှိုပွဲ ကောံ ပွမသ္တုာ်တိုန် ဒတဲဖိုတအ်ကိုရေင်။
- › ပွမသ္တုာ်သမ္တီ ဒဒ်ရ EAO တအ်ဂ် ဒိုညးအုပ်စုမံင်ပရေင်ပိုန်ဒြပ် နရိုင်နတ် ပွဲဒိုဟ်အဂ္ဂဲ ကွဲန့ဉ်ဗျာ သ္တုာ်ဇော် အိုတ်ဂ်ရေင်။ ပရေင်ပိုန်ဒြပ်တအ်ကအ်ဂ် သွက်ဝံ အခေါင်ကောန်ဂ် ဒးပတိုန်စွတ်သမ္တီ ပွဲပရေင်အုပ်စု ဌာန မဆေင်စပ်တအ်ရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ မဒးဆိုဂပ ဆက်ဆော် ဗွဲမသ္တုာ်လး ကောံ EAO ပွဲအဆံင်ဒေသ ကောံ ဌာနဗဟိုညးတအ်ရေင်။

› ကိုန်စီဇန် ပတ်တဲကေတ်ဒိုင် ရိုဟ်ကွက်သဘာဝ ပွဲဒေါဒေသ ဒးဘဲပဋိပက္ခတအ် ပွဲကာလအခိုင်ကာလ အကြာကအ်ဂ်ကို ပွဲအကာအရာ ဒေသကိုလပ် ပရေင်ဒေါပန်ဟော် ဒေသမလီလော့ကို၊ ပွဟံမ္မဲကို သ္တုာ်ခရ် အုပ်စုကို ကောံ တင်ကော်ဆ် ပရေင်အခေါင်အရာမ္မိတ် ဒေသမလီလော့ကို ကောံ ညးမပါလုပ်တအ်ဂ်တင်ခရ်ပတေံဟိုတ်နုနွံဒိုင်ကိုပွတ်ပွတ်အပိုင်အခြာအိုတ်ဂ်ရ ဝေင်ပါနု ပွမထံက်ရပ်ရာသိုင်ခွဲဗဒ်စံမြိုင် သ္တုာ်ဒိုင်ဇော်ဇော်တအ်အိုတ်ညိ။

› ဒုင်သ္တုာ်ကို မူသတ်ခရ် ကျပ်ဒိုင်ကေတ် တင်ပွဲကတ်စိုတ် ဗွဲအမ္မဟံသေင် Free Prior Informed Consent (FPIC) တို သ္တုာ်သ္တုာ်လးလး ညိုင်ဝံသီကွဲချပ်ဇန်အာ ကုညးဒေသတအ်ဂမၠိုင်၊ တို ညိုင်ဝံသုင်စေံအာ သ္တုာ်ပံင်တေံ မေက်ရပ်ရာဆေင်စပ်ကိုပရေင်ဘဏ္ဍာ (Finance Corporation (IFC) Performance Standards)၊ ကာလမေက် ပရေင် ကမ္မောန် ပရေင်ပိုန်ဒြပ်မွဲး စွံသတ် စွံအာရိုကို ပဋိပက္ခတို ညိုင်ဝံသုင်စေံအာ မူသတ်ခရ် CSBP (Conflict-sensitive business practice)၊ စွံသတ် သ္တုာ်အာရိုကို အခေါင်အရာမ္မိတ် ဗွဲမသိပ်ဝံတို ညိုင်ဝံသုင်စေံအာ human rights due diligence (HRDD)၊ ပရေင်ကမ္မောန်ချီဒရာင် ပရေင်ပိုန်ဒြပ်တအ် သိုဖအိုတ်ဂ် ညိုင်ဝံကတ်ညိကိုသ္တုာ်ဥပဒေချင်ဗျာ ကောံ မူဝါဒ ကောံ EAO တအ်။



**Covenant Consult Ltd.**

No. 27, Pinlon 1st Street  
Shwe Pinlon Housing, 27 Ward  
North Dagon Tsp. Yangon

